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Mijn vader vertelde mij zo’n 
vijftig jaar geleden dat de we-
reldorde in de volgende eeuw 
drastisch zou veranderen. Hij 
wees op de veranderingen die uit 
het grootste land in azië zouden 
komen. Hij kon toen niet vermoe-
den dat zijn woorden de waarheid 
zouden belichten. de verwachting 
is dat de Chinese auto in europa 
de markt zal overspoelen. al lan-
ger is bekend dat bepaalde pro-
ducten uit China verdacht zijn en 
een ander doel dienen. dit is al 
een decennium of langer gaande. 
dit is te lang gebagatelliseerd. 
China wordt geleid door een re-
gime dat zich door niets en nie-
mand laat weerhouden wereldwijd 
invloed uit te oefenen. Zij zullen 
niet gewapend ten strijde trekken, 
maar op een slinkse wijze. de 

 auto’s die zij maken met het predi-
caat goedkoop, is een blinddoek 
voorhouden met als doel meer 
Chinese producten op de markt 
te duwen met bepaalde toege-
voegde componenten die infor-
matie kunnen opleveren voor het 
regime. Ik geloof nog altijd dat de 
meeste mensen het goed met 
 elkaar voorhebben, maar helaas  
zijn er ‘leiders’ met machtsvertoon 
die de eigen bevolking onderdruk-
ken en veiligheid anders interpre-
teren. daarom: beperk de invoer 
van producten en diensten uit 
 landen waarvan bekend is dat dit 
ons vroeg of laat zal tegenwer-
ken. Wij moeten de ogen wijd 
open houden en meer zelfvoor-
zienend worden en blijven.

Louis Kooijman

Te lang, te weinig gedaan om 
Chinese invloed te beperken

Twee huisartsen in Woerden 
gaan een chatbot inzetten om 
cliënten die bellen te woord te 
staan. De huisarts belt ieder-
een nog wel dezelfde dag 
terug. In plaats van een assis-
tent aan de lijn, stelt de chat-
bot de patiënt allerlei vragen 
over een (pijn)klacht. Het com-
puterprogramma herkent 150 
ziektebeelden. Vervolgens krijg 
de beller te horen of een af-
spraak met de huisarts nood-
zakelijk is. Vind jij het verve-
lend dat je (bijna) nooit meer 
een mens aan de lijn krijgt? Dat 
vroegen we onze lezers in de 
dagelijkse rubriek de Kwestie. 
Hier een selectie van de reac-
ties.

Een assistent aan de lijn 
is al te veel gevraagd
Alles wordt steeds onpersoonlij-
ker. Gewoon een assistente aan 
de lijn is tegenwoordig al te veel 
gevraagd. Echt belachelijk.
Daniëlle van der Heide

Geeft personeel extra tijd 
voor intensieve zorg
Goed initiatief. Zal in het begin 
nog wel wat aanpassingen be-
hoeven, maar na verloop van tijd 
zal dit systeem zorgpersoneel 
meer tijd geven voor intensieve 
zorg op maat.
E. Slachmuylders

Menselijk contact is 
belangrijk
Het ultieme van non-verbaal 
communiceren. Ik erger mij 
 eraan dat ik bij bedrijven geen 
persoon aan de lijn krijg. Het 
menselijke contact is erg belang-
rijk. Belangrijk om gehoord te 
worden. Het is de achteruitgang 
van de menselijkheid.
Paul Kuckelkorn

Ik heb zelden een goeie 
chatbox ontmoet
Het is mij te vaak overkomen dat 
chatbots goed geformuleerde, 

 coherente zinnen compleet fout 
interpreteren. Dus voordat we 
overstappen naar robots moeten 
deze wat ‘slimmer’ worden. En 
daarnaast moet het altijd moge-
lijk zijn alsnog een mens te spre-
ken voor een second opinion.
Jari Essers

Ik zou een andere 
huisarts gaan zoeken
Het zou voor mij reden zijn om 
een andere huisarts te zoeken als 
de assistent(e) vervangen wordt 
door een chatbot. Je zal net een 
andere ziekte hebben dan die 150 
die erin staan. Mijn ervaring tot 
nu toe met chatbots is dat ze niet 
goed werken. Ze geven vaak heel 
standaardantwoorden die niet 
het antwoord zijn op mijn vraag.
Imke Laan

Uiteindelijk toch altijd 
een mens aan de lijn
Bij de meeste chatbots die ik aan 
de lijn heb gehad, was er altijd 
wel iets wat niet werkte waar-
door je alsnog een medewerker 
kreeg na de nodige wachttijd. Dit 
behoeft nog wel wat verbetering.
W. Sikkens

Chatbox toch beter?
Veel assistenten begrijpen het 
vaak ook niet. Misschien is een 
chatbot nog wel beter. En vrien-
delijker.
W. Vos
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Met het oog op Rusland 
krijgt MIVD megaklus

Onder begeleiding van vier 
ereroffels betrad minister 
van Defensie Ollongren 

begin februari een zaal van de 
 Frederikkazerne, thuishaven van 
de Militaire Inlichtingen- en Vei-
ligheidsdienst (MIVD). Het stond 
in het teken van de overdracht van 
het commando over de MIVD: 
 generaal Jan Swillens vertrekt om 
hoogste militair van de landmacht 
te worden, schout-bij-nacht Peter 
Reesink nam het per direct over. 
Zelden heeft de commando- 
overdracht van deze militaire 
 spionagedienst op een bepalender 
moment plaatsgevonden. 

In Den Haag zijn alle ogen ge-
richt op de MIVD voor een ant-
woord op de vraag die elke wes-
terse hoofdstad bezighoudt: wat 
zijn de militaire plannen van 
 Poetin richting Navo? Dit was al 
urgent, maar na de open uitnodi-
ging van Trump aan Poetin om 
zijn goddelijke gang te gaan met 
Navo-lidstaten die niet voldoende 
aan defensie uitgeven een vraag 
van leven of dood. De één na de 
andere hoge westerse militair 
waarschuwt voor dit rampscena-
rio. De gevolgen zouden desas-
treus zijn en een verwoestende 
oorlog op het Europese continent 
kunnen inluiden. Aan de nieuwe 
directeur de taak om die inschat-
ting zo nauwkeurig mogelijk te 
maken. Hij zal de militaire en poli-
tieke leiding de komende jaren 
moeten voorzien van betrouwbare 
inlichtingen over de staat van de 
Russische krijgsmacht. 

Over welke militaire capacitei-
ten beschikt Rusland nog, welke 
nieuwe wapens ontwikkelt het 
land, welke landen leveren welke 
wapens? Relatief gezien nog ge-
makkelijke kwesties in vergelij-
king met de vraag wat Poetin er-
mee van plan is. Voor het beant-

woorden van die vraag is veel ken-
nis nodig over het denken en 
functioneren van Poetin en van 
het Russische machtscentrum in 
zijn geheel. Een tijdrovende, risi-
covolle en arbeidsintensieve klus. 
In zijn toespraak tijdens de com-
mando-overdracht stelde Reesink 
zichzelf ten doel ‘helderheid en 
handelingsperspectief’ te willen 
bieden. Een hoge ambitie ten aan-
zien van Rusland, dat met een per-
manente spionage- en desinfor-
matiecampagne juist verwarring 
en Westerse lethargie nastreeft. 
Maar er is geen keuze. De MIVD 
zal die helderheid over de militaire 
intenties van Rusland moeten ver-
schaffen. Helderheid die de poli-
tiek en militair eindverantwoor-
delijken hard nodig hebben om de 

beste afschrikking en verdediging 
tegen Rusland te organiseren. In 
de nabije toekomst misschien wel 
zonder participatie van de VS. 

Om die helderheid te kunnen 
bieden, zal de MIVD door Den 
Haag in staat moeten worden ge-
steld verder te groeien en te pro-
fessionaliseren. Er zal voldoende 
geld vanuit de stijgende Defensie-
begroting naar de dienst moeten. 
Bedrijven, kennisinstellingen en 
andere overheidsinstellingen 
moeten te hulp schieten. Het vol-
gens de secretaris-generaal van 
Defensie ‘olympische toezichtstel-
sel’ moet zo worden heringericht 
dat het de dienst niet in haar func-
tioneren belemmert. 

Want het is een asymmetrische 
strijd die we tegen Rusland voe-
ren, zei directeur-generaal van de 
AIVD Erik Akerboom in zijn toe-
spraak. ,,Zij hebben geen wet, geen 
scrupules, geen toezicht en ze zijn 
met meer.” Een treffende samen-
vatting van de situatie. 

Onlangs kreeg de MIVD, Militaire Inlichtingen- en Veiligheidsdienst, een 
nieuwe baas. Die krijgt zijn handen vol aan het Rusland van Poetin. Er zijn 
enorm veel vragen die beantwoord moeten worden, stelt Hugo Vijver.

 e De MIVD moet informatie vergaren over Poetin en zijn wapens.

 a Hugo Vijver is oud-medewerker 
aIVd en mIVd en als onderzoeker 
verbonden aan Kenniscentrum 
 Security Intelligence.

m  
MIVD zal helderheid 
over de militaire 
intenties van Rusland 
moeten verschaffen
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